
Nyelvtan 

TÉMA: MELLÉKNÉV 

Ellenőrizd az előzőleg feladott feladatokat! (Van olyan, amit már elküldtem.) 

3.18. 

Másold le a füzetbe és húzd alá a mellékneveket a szövegben! Figyelj a fokozott 

melléknevekre is! Ha jól dolgozol, 12 darab melléknevet találsz. 

A háznál nevelt nyestek valahogy mindig életrevalóbbak és erősebbek vadon befogott 

társaiknál. Érvényes volt ez Tökmagra, a kis nyestfiúra is, aki a Rágcsálóház fiatal 

ápolójának, Gyulának állatseregletét szaporította. Az óbudai kis ház jövevényének első 

ténykedése életerős és magabiztos jellemre vallott. Amint újdonsült gazdája egyedül hagyta 

a konyhában, ahol a tápszer összeállításának kényes művelete zajlott, az apró nyest 

szívszaggató vísításba kezdett. 

(Szövegrészlet/ Palugyai István: Ott, túl a rácson) 

2.Egészítsd ki a szólásokat, közmondásokat egy-egy fokozott melléknévvel! 

Jobb ma egy veréb, mint holnap egy túzok. 

Ki-ki okosabb más dolgában, mint magáéban. 

A hazug embert hamarabb utolérni, mint a sánta kutyát. 

Szépnél van szebb . 

Ő sem jobb a Deákné vásznánál. 

 

3. Írd le a melléknevek ellentétét! A toldalékon ne változtass! 

figyelmes – figyelmetlen, hanyag  leglustább - legszorgalmasabb 

szélesebb – keskenyebb   legérdekesebb - legegyhangúbb 

lassú - gyors     szorosabb – lazább 

 

TK.78/4 

vízízű – vízízűbb – legvízízűbb  

nagyszerű – nagyszerűbb – legnagyszerűbb  

sokoldalú – sokoldalúbb – legsokoldalúbb  

rosszindulatú – rosszabb indulatú – legrosszabb indulatú  

 

3.23 

alapfok középfok felsőfok 

jó jobb legjobb 

kicsi kisebb legkisebb 

udvarias udvariasabb legudvariasabb 

figyelmes figyelmesebb legfigyelmesebb 

szép szebb legszebb 

nagyszámú nagyobb számú legnagyobb számú 

 



 

3.25. 

 

 

Új feladat: Átolvasni a tankönyv 79.,80.oldalán ,,Írjuk, mondjuk helyesen!ˮ címhez 

tartozó részt! (Van közte ismétlés.) 

Füzetbe leírni! 

Melléknevek helyesírása 

Tulajdonnévből képzett melléknevek 

 A tulajdonnévből képzett egytagú mellékneveket egybeírjuk, kezdőbetűje 

kicsi lesz: Alistál          alistáli 

 Ha a többtagú kötőjeles tulajdonnevek 

-mindkét tagja köznév, akkor az –i képzős származékot kisbetűvel írjuk: 

Északi-középhegység  északi-középhegységi 

-előtagja tulajdonnév, utótagja köznév, akkor az előtagot nagy 

kezdőbetűvel írjuk: Balaton-felvidék    Balaton-felvidéki 

-előtagja köznév, utótagja tulajdonnév, akkor az –i képzős származékot 

kisbetűvel írjuk: Észak-Amerika          észak-amerikai 

 Ha a többtagú különírt elemekből álló földrajzi nevek 

-előtagja és utótagja köznév, akkor az –i képzős származékot kisbetűvel 

írjuk: Magyar Köztársaság   magyar köztársasági 

-előtagja tulajdonnév, akkor az –i képzős származékot nagybetűvel írjuk: 

Erzsébet híd   Erzsébet hídi 



 Az –i-re végződő magyar tulajdonnevek nem kapnak –i képzőt újra: 

Balatonalmádi   balatonalmádi 

 A –háza, -halma, -telke, -földe, -falva, -hida utótagú helyneveknél az –i 

melléknévképző elmarad az –a,-e: Nyíregyháza  nyíregyházi 

Összetett melléknevek 

A színt jelölő összetett mellékneveket egybeírjuk: narancssárga, tengerkék. 

Az összehasonlítást kifejező összetett mellékneveket egybeírjuk: hollófekete 

(fehér, mint a holló), hófehér (fehér, mint a fal). 

 


